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A szakdolgozatom témájára azért esett a választás, mert a családom is ökológiai 

gazdálkodást folytat, és kiskoromtól kezdve ebben vagyok én is. Nagyon szeretem ezt a 

témakört, mert szerintem ez egy olyan gazdálkodási forma, amivel fenntarthatóbb és 

egészségesebb lehet a Földi élet. Az irodalmi feldolgozásban közelebbről megismerhettem, 

hogy hogyan is alakult ki a biogazdálkodási forma, milyen tényezők befolyásolták ezt. 

Észrevettem, hogy az 1900-as évektől mennyivel nagyobb hangsúlyt fordítanak rá, és mekkora 

fejlődésnek indult az egész ökológiai gazdálkodás. A szakirodalmi témakörben meglepődtem, 

mivel elég kevés olyan szakirodalmat találtam, ami 2015 utáni irodalom lett volna. A 

záródolgozatom írása közben régebbi egyetemi és főiskolai jegyzeteket használtam fel, ami 

nagyon széleskörű tájékozottságot adott. A kedvenc könyvem a Radics László féle Ökológiai 

gazdálkodás I. mely mű olvasása közben felfigyeltem olyan dolgokra és tudomást szereztem, 

amiket eddig a tanulmányaim során nem tudtam. A gazdaság Tiszaörsön található a Rózsa út 7. 

szám alatt. Korszerű gépparkkal rendelkezik. A záródolgozatom fő témájának a lucerna 

termesztését választottam, mert a gazdaságban ez a növény található meg a legnagyobb 

területen. Az irodalommal összehasonlítva ráeszméltem arra, hogy az irodalomnak megfelelően 

van termesztve a lucerna.  

A családi gazdálkodásunkat úgy próbáltam bemutatni, hogy ezt a bemutatást egy külső 

idegen személy is megértse, tudomást szerezzen. Az összefüggő szakmai gyakorlatomat is itt 

töltöttem, melyből kifolyólag úgy figyeltem a munkafolyamatokat, mint ha idegen lennék. Ez 

azért is volt jó számomra, mert így sokkal jobban észrevettem a problémákat és nehézségeket. 

Kifejezetten örültem annak, hogy hozzátudtam olyan dokumentumokhoz jutni, ami segítségül 

szolgált a dolgozatom írásához. Ezekből a dokumentumokból születtek táblázatok és egyéb 

mellékletek is. Nagyon sokat segített továbbá, hogy nagypapámmal leültem és mélyen 

eltudtunk beszélgetni olyan témához kapcsolódó dolgokról, amik nagyon nagy segítség volt. 

ami nagyon tetszett a gazdaságban, hogy ténylegesen megfelelő szaktudással rendelkező 

emberek irányítják, ami azért is jó, mert nem kell mindenhez külön szakembert keresni és 

költségvetés szempontjából is valóban olcsóbb saját maguknak megcsinálni az adott problémát. 

A második pozitívum az megfelelő géppark, mellyel sokkal gyorsabb és egyszerűbb termelni, 

mint a régi múlt gépeivel. Sajnos negatívumot is találtam a szakmán belül és a maga a 

gazdaságon belül is. A szakmán belüli probléma az egyik, hogy nagyon kevés a munkaerő, akik 

ilyen téren folytatják a tanulmányaikat, a legtöbb esetben a saját családon belüli gazdaságban 

fog elhelyezkedni. Akik véletlen nem saját részen fognak tevékenykedni, elmennek egyéb 

cégekhez és vállalatokhoz, majd az alul képesítés miatt hamar fel is hagynak ezzel a fajta 
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munkával, vagy elbocsájtják őket. A gazdaságon belül is érzékeltem egy pár problémát. 

Kifejezetten, ami nem tetszett, az a telephelyi rendetlenség. Azt tapasztaltam, hogy ami 

szerszámok használva vannak, azok nincsennek visszapakolva a helyükre, ott vannak hagyva, 

ahol használva voltak. A telephelyen megfelelő géppark van, viszont ami erőgépek és 

munkagépek már idejét múltak, azok foglalják a helyet a telepen. A gazdaságban a munka 

részében minden határidő be van tartva, viszont ami nem tetszik, hogy minden az utolsó 

pillanatban kerül eldöntésre, mivel néha nagypapám és édesapám külön nézetponton vannak. 

Nagypapám szeret mindenféle bérmunkát elvállalni, de ezt sajnos emberhiány miatt nem 

feltétlen lehet teljesíteni, ezért néha ő sem látja be, hogy nem lehet mindent egyszerre csinálni. 

Örülnék, ha sokkal több fiatal szeretne mezőgazdaságban tevékenykedni, foglalkozni, hiszen 

ez egy nagyon szép szakma. Akik már idős korban vannak és még gazdálkodnak, nagyon sok 

öreg gazda után nincs utód, aki folytatná a tevékenységet. Sok olyan van, hogy örökségként 

megkapják a földeket, de művelés helyet inkább bérbe adják és mint egy ,,mellék keresetként” 

funkcionál. Egy olyan észrevételem van, hogy sajnos nagyon kevés azt olyan fiatal, aki ezzel 

foglalkozik és hivatásszerűen csinálja. Szerintem sokan azért nem is foglalkoznak vagy nem is 

akarnak foglalkozni ezzel az ágazattal, mert sok a nagyon negatív véleménye az embereknek. 

Sajnos én is nem egyszer találkoztam azzal, hogy sértő kifejezéseket használnak a 

mezőgazdaságban tevékenykedők részére, csak sajnos az nem fut az emberek fejében végig a 

gondolat, ha nem lenne mezőgazdaság, akkor nem lenne élelmiszer és nem tudnának létezni, és 

mit enni. Én mindenkit csak buzdítani tudok arra, hogy foglalkozzon ezzel a szakmával mert 

nagyon érdekes és megvannak a sajátos maga szépségei 


